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تفکیک و ادغام وزارتخانه در ایران یکی از اقداماتی است 
کــه دولت ها در دوره های مختلف انجام دادند، اقدامی که نه 
در ادغام موفق بــود و نه در تفکیک. کاهش وزارتخانه های 
ایــران از 21 به 17 در ماده 53 برنامه پنجم توســعه مورد 
توجه قرار گرفت با این حال با کم و کســر و اضافه شــدن 
نهایتــاً این عدد روی 19 ایســتاد و البته همچنان در حال 

آزمون و خطا هستیم!
طی ســال های گذشته طرح جداســازی وزارتخانه های 
ادغام  شــده در دولت دهــم بارها مطرح شــد و مدافعان 
و مخالفــان در این  باره مباحث بســیاری را مطرح کردند. 
در دولت حســن روحانی، برخی دولتمردان به این نتیجه 
رســیدند که این ادغام ها ناهماهنگ و مشکل زا بوده و گاه 
یکی از حوزه ها زیر نفوذ حوزه های دیگر قرار گرفته است. از 
این رو در مجلس یازدهم بارها درباره تفکیک وزارتخانه های 
ادغام شده مباحثی صورت گرفته ولی به نتیجه ای نرسیده 

است.
ادغام و تفکیــک وزارتخانه ها در ایران ســابقه طولانی 
دارد و در این مدت چندیــن وزارتخانه که طعم این اتفاق 
را چشــیده اند و البته تاثیــر این اتفاق را هــم در جریان 
رویدادهای اقتصادی و سیاســی می تــوان دید. نگاهی به 
تاریخ ادغام و تفکیک وزارتخانه ها در ایران نشــان می دهد 
در همه این ســال ها این موضوع مورد توجه مقامات ایرانی 
بوده است. با پیروزی انقلاب اسلامی و نخست وزیری مهدی 
بازرگان کاهش در تعداد وزارتخانه ها آغاز شده است. در این 
دوره محمدعلی رجایی برای نخستین بار برای صنعت نفت 
وزارتخانه ای مســتقل تعریف کرد، اما پس از آن و هم زمان 
با نخست وزیری میرحسین موسوی آمار وزارتخانه ها به 2۴ 
رســید که این تعداد در تاریخ ایران بی سابقه بود؛ موسوی 
وزارتخانه هایی را با عنوان برنامه و بودجه و همچنین سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، تأسیس و وزارت صنایع و معادن 
را به سه وزارتخانه »صنایع«، »صنایع سنگین« و »معادن و 

فلزات« تقسیم کرد.
پــس از او بــا ریاســت جمهوری هاشمی رفســنجانی، 
وزارتخانه هــای برنامه و بودجه، صنایع ســنگین و ســپاه 
پاســداران حذف شــد و تعداد وزارتخانه ها به 21 کاهش 
یافت. ریاســت جمهوری خاتمی  نیز با ادغــام دو وزارتخانه 
جهاد ســازندگی و کشاورزی، آغاز شد تا شمار وزارتخانه ها 

به 2۰ برســد، اما در سال آخر مســئولیت وی، با تاسیس 
وزارتخانه ای به نام رفاه و تامین اجتماعی، عدد وزارتخانه ها 
21 شد. در دوره احمدی نژاد با تصویب قانون تشکیل وزارت 
ورزش و جوانان در مجلس شــورای اسلامی و تکلیف قانون 
برنامه پنجم توســعه درباره کاهش تعداد وزارتخانه ها، یکی 
از پرتغییر ترین دوران  تاریــخ معاصر در تحول وزارتخانه ها 

را شاهد بودیم.
دولــت دهم با ادغام برخی از وزارتخانه ها مانند بازرگانی 
و صنایع و معادن به صنعت، معدن و تجارت؛ راه و ترابری و 
مسکن و شهرسازی به راه و شهرسازی؛ کار و امور اجتماعی 
و رفــاه و تامین اجتماعی به تعــاون، کار و رفاه اجتماعی؛ 
در کنار تشــکیل وزارت ورزش و جوانــان، تعداد و عناوین 
وزارتخانه ها را تغییر داد. در زمان ریاســت جمهوری حسن 
روحانی هم ســازمان میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی تبدیل شد.
اهدافی که محقق نشد 

بهبــود فضای کســب وکار، صیانت حداکثــری از نظام 
تولیــدی و تجاری موجود، افزایــش رقابت پذیری، کاهش 

قیمت تمام  شــده محصولات صنعتی و معدنی و حمایت از 
توســعه و تقویت تولیدات صادرات گرا از وظایف وزارتخانه 
صمت عنوان شــده بود. با این حال امروز بسیاری از فعالان 
اقتصــادی معتقدند که این اقدام نــه تنها تاثیری بر بهبود 
فضای کسب وکار نداشته که باعث درهم تنیدگی امور شده 
اســت، از طرفی با افزایش قوانین و مقررات ســردرگمی در 
امــور اقتصادی افزایش یافته و فرصت های زیادی را از تجار 

ایران گرفته است. 
ادغام ســه وزارتخانه رفاه و تامین اجتماعی، کار و امور 
اجتماعــی، و تعاون؛ و تشــکیل وزارت رفــاه، کار و تامین 
اجتماعی هم نتوانســت اهدافی را که برایش تعریف شــده 
بود تحقق بخشد. کارشناسان معتقدند این وزارتخانه پس از 
ادغام با حجم بســیار زیادی از امورات مواجه شده و در 1۰ 
ســال گذشته نتوانسته موفق عمل کند و مشکلات رفاهی، 
وضعیت اشــتغال و نابودی بخش تعاون از جمله دلایل این 

ادعا است.
تفکیک وزارتخانه ها این بار در مجلس یازدهم!

بــا توجه به اینکه ادغــام در وزارتخانه ها در ۴۰ ســال 
گذشته نتوانســته ایران را به اهداف برنامه های توسعه ای 

برساند، حالا مجلس یازدهم در طرح هایی خواستار تفکیک 
وزارتخانه هایی است که بیشترین بار مسئولیت های اقتصادی 
را به دوش دارنــد. هر چند که برخی از فعالان اقتصادی با 
این موضوع موافق هســتند اما برخی از مخالفان این طرح 
معتقدنــد که این اقدام نباید بــدون برنامه ریزی و با عجله 
اتفــاق بیافتد چراکه وضعیت اقتصادی ایران در شــرایطی 
نیســت که بتواند شــوک جدیدی، آن هم در سیاســت ها 
تحمل کند. با این حال این طرح مدت ها است که در مجلس 
یازدهم مطرح شــده و در صدر این تفکیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار دارد و قصد دارند آن را به شکل سابق 
برگردانند یعنی وزارت بازرگانی را احیا کنند تا شاید بخش 
بازرگانی داخلی و خارجی کشــور بتواند کمی رونق بگیرد. 
ولی نکته قابل تامل اینجاست که با اضافه شدن وزارتخانه ای 
جدید، پیکر دولت بزرگتر خواهد شــد که با توجه به حجم 
بودجه جاری و کسری بودجه سالانه، این اتفاق می تواند به 
افزایش هزینه های جاری و همچنین بزرگتر شــدن کسری 
بودجه منجر شود که این اتفاق هم به رشد تورم و عمیق تر 

شدن بحران اقتصادی می شود. 
با این حال استدلال موافقان جداسازی وزارتخانه  مذکور 
نبود ارتباط میان حوزه های ادغام  شــده اســت. این گروه 
معتقدند ادغام ســبب اختلال عملکرد شده است و به طور 
خاص سیاســت گذاری حوزه صنعت و معــدن را با بخش 
تجارت همسو نمی دانند. از دیگر سو، با توجه به تحریم های 
جدیــد آمریکا علیه ایران و جنگ تجاری در دنیا و منطقه، 
معتقدند تشــکیل وزارت بازرگانی ضرورتی اجتناب ناپذیر 
اســت. همچنین موضوع تفکیک وزارت راه و شهرسازی به 
دو بخش راه و مســکن هم مطرح شده است. چندی پیش 
بیژن زنگنه وزیر نفت نز از ضرورت ادغام دو وزارتخانه نفت 

و نیرو سخن گفته بود. 
به هر حال فقدان ثبــات در تعداد وزارتخانه ها بویژه در 
حوزه اقتصادی در ۴۰ ســال گذشــته باعث شــده تا امور 
اقتصادی با مشــکلات زیادی مواجه شــود؛ وضعیت امروز 
نشــان می دهد نه تفکیک و نه ادغام وزارتخانه ها نتوانسته 
انتظارات فعالان اقتصادی و عمــوم مردم را برآورده کند و 
معلوم نیست که طرح تفکیک جدید که هزینه های فراوانی 
به کشــور وارد می کند چه اتفاقاتی را می تواند رقم بزند که 

به نفع کشور باشد.

حقوق شهروندی و نگرش سیاسی شهروندان 
ادامه از صفحه 1

حقوق اساسی رشته ای نوظهور زیر مجموعه حقوق عمومی است که به رابطه 
بین حکومت کنندگان و حکومت شوندگان می پردازد و اگر این رابطه بین حاکم و 
مردم را مبتنی بر واگذاری بخشی از اراده مردم به آنها بدانیم این امر متاثر از نگرش 
)هابز، روســو، لاک، منتســکیو( قرارداد اجتماعی دانست و این تفکر در راستای 
مشــروعیت بخشی به نظام سیاســی و میزان کارآمدی آن با خط کش خروجی 
مبتنــی بر توزیع مطالبات عامه مردم اســت و از طرفی با در نظر گرفتن نمودار 
مشــروعیت و اقتدار در صورت اعمال قــدرت برهنه در خیابان و حضور نظامیان 
نمودار مشروعیت پایین می آید، لذا با در نظر گرفتن تعامل این دو، میزان روابط 
سنخیت علی و معلولی شرح مناسبات متذکر در حقوق اساسی مشخص می گردد 
و تناســب میزان مقبولیت رضایت از واگذاری بخشی از حقوق خود به حاکمیت 
در ازای دریافت امنیت، رفاه، بهداشت و درمان، آموزش، اشتغال و...( معین شده و 
سطح افکار عمومی به سمت مقبولیت؛ مشروعیت یا افول پذیرش جمعی می رود 
لذا دریافت و ارسال سیگنال های مترادف مفاهیم فوق در میزان خروجی با نظریه 

سیستمی دیوید ایستون می توان تحلیل کرد.
نتیجــه این کــه با ادراک ســریع از مفاهیم فوق می توان بــه میزان کارکرد 
 basic( حقــوق اساســی )legitimation( مشــروعیت )FUNCTION(
rights( بــه درک علت و چرایی مطالبات حقوق شــهروندی و نیازهای عادی 
مشروحه کتاب انگیزه و شــخصیت آبراهام مزلو رسید و اعمال حاکمیت تنها با 

برقراری مناسبات قلبی مبتنی بر توزیع رفاه  می تواند پایدار باشد. 
طی 8 سال عملکرد دولت آقای دکتر روحانی مردم در عرصه های مختلف به 
ســتوه آمده اند که مطالبات برحق خوزســتان نیز از این دست است لذا بازنگری 
مجدد در روابط دولت ملت می تواند فرازهای بالنده ای برتر از گذشته را ایجاد کند 

که خود موجبات مشروعیت بخشی بیشتر به نظام سیاسی ایران اسلامی است. 
*دکتری علوم سیاسی

یادداشت

تغییر تعداد وزارتخانه ها توسط دولت ها و مجلس ها همچنان ادامه دارد

بازی دو سر باخت تفکیک و ادغام!
محمد سیاح

رئیس جمهــوری، تصمیمــات ســتاد ملی 
مدیریــت بیماری کرونا را بر پایه اصول علمی و 
خرد جمعــی ارزیابی کرد و گفــت: هر هفته 
تصمیماتی که احساس می کردیم ضروری است 
اتخاذ می کردیم و مجموعا در این 78 جلســه، 

573 مصوبه را تصویب کردیم.
حسن روحانی در جلسه ستاد ملی مدیریت 
بیماری کرونا، گفت:  دوگانگی بزرگ، سلامت 
و معیشــت ایجاد شد که آیا باید پروتکل حفظ 
شود و باید مغازه ها و مشاغل باز باشد؟ یک راه 
بینابینی تصمیم گیری شد. سلامت در اولویت 
اما در عین حال معیشــت مهم بود. تولیدگران 
کار تولیــد خــود را انجام دادند یــک روز هم 
تعطیل نکردیــم. کارخانه های بــزرگ و همه 
تولیدگرانی که  مواد غذایی و مورد نیاز جامعه 
را تولید می کردند همه یک روز هم تعطیل نشد 
و پروتکل ها را رعایت کردنــد. در کنار آن هم 
خدمات هم تعطیل نشد. تمام خدمات که باید 
به مردم داده می شــد در چارچوب پروتکل ها 
انجام گرفت. البتــه گاهی هم لازم بود که یک 
هفته تا دو هفته به دلیل شرایط ویژه مغازه ها، 
مشــاغل خاص و سفرها تعطیل شود. با رعایت 
پروتکل ها ســلامت و معیشــت را در کنار هم 
قرار دادیم و از این دوگانگی هم عبور کردیم و 

نگذاشتیم که این دونگانگی ایجاد شود.  
رئیس جمهوری افزود: بعضی ها می خواستند 
بــا آیین های مذهبی و دینــی دوگانگی ایجاد 

کنند. همیشه تاکید کردیم که آیین های دینی 
و مذهبی در ماه رمضان و محرم تعطیل نخواهد 
شــد اما آنها باید بیش از دیگران پروتکل های 
بهداشتی را مراعات کنند چرا که این پروتکل ها 
جنبه الزامی و مراســم مذهبــی و دینی جنبه 
مستحب دارد که این مستحب و واجب باید در 

کنار هم تلفیق شوند.
روحانی به بحث آموزش اشاره کرد و گفت: 
در این زمینه خیلی بحث ها بود که باید آموزش 
و پرورش و دانشگاه ها تعطیل شود یا باز باشد. 
چــه کار کننــد؟ که آن هم فضــای مجازی و 
سیســتم ارتباطات و فضای ســایبری و صدا و 
ســیما کمک کرد و آمــوزش میلیون ها دانش 
آموز و دانشــجو در سراسر کشور انجام گرفت 
و انصافا فضای مجازی و ارتباطات و شبکه ملی 
اطلاعات و صدا و سیما در این زمینه ما را یاری 

کرد بنابراین آموزش عمدتا غیرحضوری بود.
روحانی به واکسن اشاره کرد و گفت: درباره 
واکسن هم، دوگانه واکســن داخلی یا واکسن 
خارجی ایجاد شد؛  آیا واکسن بخریم یا نخریم؟ 
خیلی بحث ها بود که این را هم دوگانگی آن را 
برداشــتیم. گفتیم که باید واکسن خارجی و یا 

هرجایی که اطمینان کردیم بخریم. گفتیم اگر 
وزارت بهداشت گفت که این واکسن مورد تایید 
است باید آن را خریداری کنیم و در داخل هم 
باید با همه توان کمک کنیم که بتوانیم بسازیم 

و تولید کنیم که کار بسیار درستی بود.  
رئیس جمهــوری افزود: واکســن داخلی از 
دیگر واکســن ها خیلی هم عقب نبود و فاصله 
کمی داشــت چرا که واکسن ساختن کار ۶ ماه 
و یکســال نیست. ساخت واکســن سالها زمان 
می بــرد که به آن نقطه مطلوب برســد. گاهی 
واکســنی بوده که 12 تا 15 سال طول کشیده 
تا به نقطه مطلوب برســد. به هر صورت اینجا 
اضطرار بود که در یک زمان کوتاهی بتوانیم به 
نتیجه برســیم و دنیا هم به این نتیجه رسیده 
کــه به صورت اضطرار بتواند از این واکســن ها 
استفاده کند. واکسن زدن با واکسن نزدن قابل 
مقایســه نیست. اگر هم واکسن مشکلی داشته 

باشد نزدن آن خیلی مشکل ایجاد می کند.  
روحانــی تاکید کرد: یکــی از موفقیت های 
ما در دولت دوازدهم مســاله واکســن بود. اگر 
بخواهیم بگویم موفقیت ما چــه بوده، یکی از 
موارد مهم واکســن و نوع مدیریت آن است و 

جلوگیری از این دوگانگی ها است. البته حساب 
بهداشت و درمان و مدافعان سلامت جدا است 
چرا که خــط مقدم بودند و فــداکاری و ایثار 
کردند و شــهید دادند. اما حضور پیدا کردند و 
هیچ کس عقب نرفت و اختلاف و دودســتگی 
ایجاد نشد شاید حرف هایی زده می شد اما همه 
در یک مسیر حرکت کردند و تقریبا صدا واحد 
بود. احزاب و جناح های مختلف هم سلیقه های 
مختلف داشتند اما در این داستان همه هم صدا 
بودند و یاری کردند و به صحنه آمدند تا بتوانیم 

با این ویروس مبارزه کنیم.
رئیــس جمهــوری گفــت: اکنون بســیار 
خوشحال هســتم که در طول این یک سال و 
نیم علاوه بر تخت های بیمارســتانی که قبلًا و 
به ویژه در این هشــت سال آماده کرده بودیم، 
در طول این هشــت سال در بخش سلامت در 
وزارت بهداشت و درمان کار بی نظیری در تاریخ 
ایران از نظر نیروی انسانی، تجهیزات، تخت های 
انجام گرفته  بیمارســتان ها  بیمارستانی، خود 

است.
وی بیــان کــرد: اینکه ما در یک ســال و 
نیم موفق شــدیم، 13 هزار تخت بیمارستانی 

 و تخــت ویــژه را اضافــه کنیم، رقم بســیار
 زیادی است.  

روحانــی،  واکســن را یکــی از افتخارات 
بزرگ عنــوان کرد و گفــت: از پیش بینی که 
برای واکســن می کردیــم الان یک قدم جلوتر 
هستیم به رغم اینکه آنهایی که می خواستند به 
ما واکســن بفروشند به دلایل مختلف نشد که 
به موقع واکسن را به ما بدهند، کواکس خیلی 
تخلف کرد و واکســن را بــه موقع نداد و ما در 
پرداخت ارز و پول مشــکلاتی داشتیم.  اما در 
کل شــما امروز می بینید ما جلو هســتیم قرار 
مــا این بود که تا پایان این دولت ۶5 ســاله ها 
و کســانی که بیماری زمینه ای دارند واکسینه 
شوند و اکنون بحث 55 ساله ها است در برخی 
از اســتان ها 5۰ سال به بالا واکسینه می شوند، 
در بقیه جاها مانند جزایر و عشــایر 18 سال به 
بالا واکسینه شــدند. بنابراین یک قدم از آنچه 
که قول داده بودیم جلوتر هستیم ان شاءالله تا 
پایان این دولت که چند روز آینده است  قولی 
که در زمینه افراد مسن و افرادی که پرریسک 
دادیم انجام گرفت. حتی واکسیناسیون مشاغل 
کمی پرخطر هم شروع شــده است. الان بحث 
آمــوزش و پرورش، معلمان، اســتادان، بخش 
حمل و نقل هم آغاز شــده اســت و این روند 
ادامه پیدا می کند و خوشــحال هستم که کنار 
واکسن خارجی که اکنون به وفور در اختیار ما 
قرار می گیرد واکسن داخلی هم به بازار می آید.

رئیس دســتگاه قضا گفت:  برخی انحصارها 
در کشور »شــکاف طبقاتی« ایجاد کرده و در 
قــوه قضائیه به دنبال شکســتن این انحصارها 

خواهیم بود.
غلامحسین  والمســلمین  حجت الاســلام 
محســنی اژه ای روز شنبه در نخستین جلسه 
ستاد راهبری سند تحول قضایی پس از انتصاب 
به ریاست دستگاه قضا با بیان اینکه در اجرای 
بالادســتی »نظارت« امری ضروری  سندهای 
اســت، گفت: زمانی گفته می شد سیاست های 
کلــی نظام قابلیت اجرایی ندارند و به آن ها هم 
عمل نمی شــد، اما وقتی که یک هیئت ناظر از 
درون مجمع تشــخیص مصلحت نظام پای کار 

آمد، این سیاست ها قابلیت اجرا پیدا کردند.
وی با بیــان اینکه در اجرای ســند تحول 
قضایی باید در وهله نخست وظایف هر بخش و 

دستگاه و در وهله دوم دستگاه نظارت کننده و 
پیگیر موضوع، مشخص شود عنوان کرد: هیئت 
نظارت کننده، هم باید بر اجرای اقدامات سند و 
هم بر عدم اجرای اقدامات مغایر با سند تحول 
از سوی دستگاه های متولی نظارت داشته باشد.

محسنی اژه ای در عین حال گفت که هیئت 
ناظر بر اجرای ســند تحول قضایی باید علاوه 
بر وظیفه ذاتی نظارتی خود، مشکلات دستگاه 
مجری ســند را نیز بشناســد و برای حل آن 

مشکلات راهکار ارائه دهد.
رئیــس قوه قضائیه افزود: کمیســیون ویژه 
اجرای ســند تحــول قضایی باید مشــخص 

کند کدام راهکارهای تعیین شــده در ســند 
 تحول نیاز به وضع قانون و ابلاغ دســتورالعمل

 دارند.
محسنی اژه ای با بیان اینکه کرامت و عدالت 
در همه شئون قضایی وجود دارد و باید رعایت 
شــود، گفت: متاســفانه هنوز مقوله گسترش 
عدالت که در قانون اساسی بر آن تصریح شده، 

به نحو کامل تبیین و دنبال نشده است.
رئیس دســتگاه قضا با اشاره به اصل های ۴ 
و 5 قانون اساســی کشورمان گفت: نیازمند آن 
هستیم که بررسی کنیم در زمینه مسئولیت ها 
و وظایفی که در قانون اساسی بر عهده دستگاه 

قضایی گذاشــته شــده اســت، چگونه عمل 
کرده ایم.

محسنی اژه ای در ادامه موضوع »پیشگیری 
از وقوع جرم« را از جمله موضوعاتی دانست که 
دستگاه قضا در دوره تحول و تعالی با همکاری 
دولت و مجلــس تمرکز ویژه ای بــر آن دارد، 
عنوان کرد: برخی انحصارها در کشور »شکاف 
طبقاتی« ایجاد کرده اســت و ما در قوه قضائیه 

به دنبال شکستن این انحصارها خواهیم بود.
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر ضرورت تبیین 
سند تحول برای کارکنان دستگاه قضا تصریح 
کرد: هیئت نظارت کننده بر اجرای سند تحول 

قضایی باید به دســتگاهی که نسبت به اجرای 
سند اهتمام کافی را ندارد بلافاصله تذکر دهد.

محســنی اژه ای معاونت راهبردی دستگاه 
قضا را متولی اصلی اجرای ســند تحول قضایی 
دانســت و گفت: جلسات ســتاد راهبری سند 
تحول قضایی باید هــر دو هفته یک بار برگزار 

شود.
رئیس دســتگاه قضا بــا بیان اینکــه باید 
جلوه های آزادی مشروع در جامعه تبیین شود، 
گفت: مشــخص نکردن مصادیــق آزادی های 

مشروع، حالت انفعالی ایجاد خواهد کرد.
محســنی اژه ای همچنین خواستار آن شد 
که در ســال جاری با توجه به شــرایط کرونا و 
فشــار اقتصادی همه جانبه دشمنان علیه ایران 
اســلامی، راهکارهای ســند تحول قضایی بر 

اساس اولویت به مرحله اجرایی برسند.

معــاون اول رئیس جمهوری، اینترنت را از مواضع آشــکار 
عدالت خواهی در کشــور توصیف کــرد و گفت: اگر اینترنت، 
پهنای باند و امکانات و زیرســاخت های فضای مجازی در این 
دولت توسعه نیافته بود کشــور با مشکلات عدیده ای روبرو 

می شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول ریاست جمهوری، 
اسحاق جهانگیری در آیین افتتاح نوزدهمین دوره مسابقات 
ملی مهارت در ســازمان آموزش فنی حرفه ای کشور، به ورود 
دانــش و فناوری های نوین در فضای جدید جهانی و ورود به 
داخل کشور اشاره و تصریح کرد: زمانی که با یک پدیده جدید 
روبرو می شــویم تنها به فکر عوارض سیاســی و اجتماعی و 

ممنوعیت استفاده از آن پدیده نباشیم.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه باید از گذشته 
درس عبرت گرفت، به مقاومت در استفاده از همه پدیده های 
نو نظیر راه آهن، تلویزیون، ویدیو و ماهواره اشاره کرد و گفت: 
در مقطعی از تلویزیون به عنوان اتاق شــیطان یاد می شــد. 
این در حالی اســت که امروز در همه روستاهای کشور از این 
تجهیزات دنیای ارتباطات استفاده می شود. باید در نظر داشت 
کــه با علم و فناوری نمی توان مبــارزه کرد البته این مباحث 
نیازمند قواعد و قوانین حکمرانی دقیقی هســتند که باید به 

درستی نوشته شود.
جهانگیری افزود: ممکن است شبکه ای در فضای مجازی 
ایجاد و تحت تاثیر سیاست های جایی از دنیا قرار داشته باشد 
و عوارضی برای کشــور به وجود آورد اما باید در نظر داشــت 
که نمی توان با مردم خود مبارزه کرد و پیشــرفت کشــور در 
سازگاری، گفتگو و جلب مشــارکت مردم برای وضع قوانین 

جدید است.
وی با تاکید بر اینکه اتکا بر فن آوری هایی نظیر آی تی و آی 
سی تی موجب افزایش شفافیت است، اظهارکرد: امکان پذیر 
نیســت که در دنیای امروز مطلبــی را از مردم مخفی و یا بر 

آنها تحمیل کرد. امروز نمی توان به مردم دروغ گفت. کشــور 
در مرحله ای قرار دارد که نمی توان به مردم چیزی گفت ولی 

کار دیگری انجام داد.
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به فعالیت اقتصادی 
چندین میلیون ایرانی در فضای مجازی و اینترنت، ادامه داد: 
اینترنت از مواضع آشکار عدالت خواهی در کشور است تا جایی 
که یک روســتایی در منطقه خاش در سیستان بلوچستان با 
استفاده از اینترنت و ایجاد کسب و کار توانسته کالاهای خود 
را با جلب مشتری به سراسر دنیا بفروشد که این مهم از مزایای 
بسیار زیاد گسترش اینترنت و پهنای باند در کشور است که با 

تلاش های دولت تدبیر و امید فراهم شده است.
جهانگیری درباره شیوع بیماری کرونا گفت: اگر اینترنت، 
پهنای باند و امکانات و زیرســاخت های فضای مجازی در این 
دولت توسعه نیافته بود کشــور با مشکلات عدیده ای روبرو 
می شــد. اگر پهنای باند در کشور ایجاد نمی شد 1۴ میلیون 
دانش آموز، 9۰۰ هزار معلم، ۴ میلیون دانشــجو و اســاتید 
دانشگاه نمی توانستند از طریق شبکه های مجازی و همچنین 
شبکه شاد در آموزش و پرورش کلاس ها و آموزش های خود را 
برقرار کنند. جهانگیری تاکید کرد: در حال حاضر 2۰ میلیون 
خانوار با بهره گیری از فضای مجازی و اینترنتی می توانند وام 
قرض الحسنه دریافت کرده یا خرید الکترونیکی داشته باشند. 
دنیای مجازی و اینترنت و اقتصاد مرتبط با این بخش دنیای 

متفاوتی خواهد بود.
معــاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه هنر مراکز 
فنی و حرفه ای در کشور این است که تحلیلی دقیق نسبت 

به آینده اقتصاد کشــور و جهان داشــته باشند، افزود: افراد 
باید متناســب با تحلیل های اقتصادی به روز آموزش ببینند 
تا منبع درآمد برای خود داشــته باشــند. به منظور تحقق 
این مهم در جلســات اول شــورای آموزش فنی و حرفه ای 
سیاســت های مبتنی بر آینده پژوهی و علم بروز، اقتصادی 
جهانــی و حرکت اقتصادی کشــور اتخاذ شــد. وی با بیان 
اینکه اگر مهارت آموزی ســنتی و مدرن متناسب با شرایط 
جدید جایگاه خود در کشــور را پیدا کند مسائل کشور حل 
می شود، ادامه داد: افراد دارای مهارت حتما می توانند شغل 
پیدا کننــد و یا تبدیل به یک کارآفرین شــوند. در یکی از 
بازدیدهای خود از دانشگاه فنی و حرفه ای از رئیس سازمان 
فنی و حرفه ای پرســیدم که چند نفــر از فارغ التحصیلان 
از دانشــگاه های مرتبط با این سازمان می توانند بعد از فارغ 
التحصیلی صاحب شــغل و یا منبع درآمد شوند که رئیس 
این سازمان با اطمینان بالایی اعلام کرد که درصد بالایی از 
فارغ التحصیلان از دانشگاه ها و هنرستان های مرتبط با این 

سازمان می توانند صاحب شغل شوند.
جهانگیری اضافــه کرد: افرادی کــه در جامعه دوره های 
مهارت آمــوزی را در مراکز فنی حرفــه ای طی کرده اند به 
درجه ای می رسند که با اعتماد به نفس بالا می توانند در کشور 
کار ایجــاد کنند. آموزش مهارت می تواند به بالا رفتن اعتماد 
بــه نفس فرد کمک بالایی کند تا جایی که خود را کارآفرین 
بداند و با ریسک بالا به ایجاد اشتغال در کشور و سرمایه گذاری 

مبادرت کند.
معــاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه توانمندی و 

بالندگی ملی کشور با ایجاد مهارت افزایش می یابد، ادامه داد: 
اگر نیروی بیکار در کشور وجود داشته باشد، سرمایه بزرگی از 
کشــور هدر می رود و نیروی انسانی سرمایه ای است که با آن 
می توان اقتصاد بزرگ کشور را به نقطه ای رساند که بیکاری در 

کشور با توجه به مهارت افزایی کاهش یابد.
وی تبدیل مهارت آمــوزی به فرهنگ عمومی و گفتمان 
غالب در جامعه را مهمترین رسالت سازمان فنی و حرفه ای 
توصیف و تاکید کرد: مقام معظم رهبری دو مبنای توســعه 
و تولید علم و فناوری را در کشــور بنا گذاشــته اند که الان 
تبدل به گفتمان غالب در کشــور شــده اســت و توسعه و 
پیشرفت ایران بدون توسعه علم امکانپذیر نیست. جهانگیری 
همچنین به تعداد بالای فارغ التحصیلان در دانشــگاه های 
کشور با مدارک بالای تحصیلی اشاره کرد و افزود: زمانی در 
جامعه همه به دنبال این بودند که در رشــته های پزشکی و 
مهندسی تحصیل کنند و یا با مدارک دکتری فارغ التحصیل 
شوند طوری که امروز تعداد زیادی از افراد با مدارک تحصیلی 
عالی در کشور وجود دارند اما نمی توانند با این مدارک منبع 
درآمدی برای خود و خانواده ایجاد کنند. متاســفانه در حال 
حاضر شــاهد هستیم که افراد با مدارک بالا و حتی دکتری 
و فوق لیســانس آزمون های مشاغل پایین شرکت می کنند. 
عنوان دانشــگاهی زمانی به کار می آیــد که برای تولید کار 
و به عنوان منبع درآمد اســتفاده شــود. معــاون اول رئیس 
جمهوری همچنین بر به روزرسانی دانش کارگران و مدیران 
خــط تولید در کارخانه ها و بنگاه هــای اقتصادی تاکید کرد 
و گفت: کســانی که در یک بنگاه اقتصادی مشــغول به کار 
هستند باید بدانند دستگاهی که با آن کار می کنند در طول 
زمان چه تغییراتی داشته است و با به روز رسانی و بهره وری 
به بنگاه اقتصادی خود کمک کننــد. مهمترین اتفاق برای 
نیروی انســانی در بنگاه اقتصادی آموزش های مداوم، بروز و 

مبتنی بر یافته های جدید علمی است.

حسن روحانی:

یکی از موفقیت های دولت دوازدهم مساله واکسن بود!

رئیس قوه قضائیه:

برخی انحصارها در کشور »شکاف طبقاتی« ایجاد کرده است

جهانگیری: 

اینترنت از مواضع آشکار عدالت خواهی در کشور است

 موافقت رهبر انقلاب با عفو یا تخفیف مجازات 
تعدادی از محکومان 

رهبر انقلاب اسلامی به مناسبت فرا رسیدن اعیاد سعید قربان و غدیر خم با عفو یا 
تخفیف و تبدیل مجازات دو هزار و هشتصد و بیست و پنج تن از محکومان محاکم 
عمومی و انقلاب، سازمان قضایی نیروهای مسلح و تعزیرات حکومتی موافقت کردند.

به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتــر مقام معظم رهبری، حجت الاســلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه در نامه ای به رهبر انقلاب 
اسلامی پیشنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات این محکومان را که پرونده های عفو 
آنان در کمیسیون عفو و بخشودگی بررسی شده و واجد شرایط لازم تشخیص داده 
شده اند، ارائه کرد که این پیشنهاد در اجرای بند 11 اصل 11۰ قانون اساسی مورد 

قبول حضرت آیت الله خامنه ای قرار گرفت.

واعظی: 
تلاش برای مقابله با فناوری محکوم به شکست است

محمود واعظی در واکنــش به طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی گفت: 
دسترســی به ارتباطات دیتا امروز جزو حقوق پایه شهروندی است، هر گونه تلاش 
برای تحدید این حق محکوم به شکســت است. رئیس دفتر رئیس جمهوری ادامه 
داد: روشــن اســت که مردم هنوز از آنچه طراحان این طــرح درباره محتوای آن 
می گویند قانع نشــده اند و هنوز هم متن موثقــی از جزییات طرح در اختیار افکار 
عمومی قرار نگرفته اســت. واعظی،صیانت از کاربران فضای مجازی و وضع قوانین 
در زمینــه حفاظت از امنیت و اخلاق در این فضا را امری طبیعی و لازم در جوامع 
مختلف دانست و گفت: آنچه در این زمینه اهمیت دارد،  شفافیت کامل در مواجهه 
با مردم و اقناع کامل آنان درباره قانون است. مردم نامحرم نیستند که ما در خفا برای 

آنها قانون بنویسم و دیوارهای کوتا و بلند بسازیم.
وی با بیان اینکه »فضای مجازی فقط چند شبکه اجتماعی بین المللی نیست 
که برای عدم انتشــار برخی اخبار و محتوای نامناسب آن را ببندیم«، تاکید کرد:   
اگرچه معتقدم که محتوای غیراخلاقی فضای مجازی باید مدیریت شود، اما امروز 
جامعه ایران دانش بنیان شده و از فضای مجازی برای کسب علم و آموزش، مهارت 
یابی، کسب وکار، اشتغال و انواع فعالیت های دیگر استفاده می کند. بر همین اساس 
هر گونــه ایجاد محدودیت در این فضا پیامدهای قابل توجهی در حوزه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی خواهد داشــت و موجب تعطیل شدن کسب وکارهای فراوان 

خواهد شد و طراحان طرح صیانت باید به آن توجه کنند.
وزیر سابق ارتباطات،  تلاش برای مقابله با فناوری از طریق مسدود کردن را طبق 
تجربه های قبلی محکوم به شکست دانست و افزود: همه باید بدانیم که اگر نیت مان 
صرفا ایجاد محدودیت یا مانع گذاشتن در مقابل توسعه زیرساخت های ارتباطاتی 
و فضای مجازی باشــد، موفق نخواهیم شــد. اما اگر نیت حقیقتا آنطور که عنوان 
می شود، صیانت از کاربران است،   باید مفاد طرح با شفافیت با مردم درمیان گذشته 

شده و آنها در خصوص محتوای آن اقناع شوند.

امنیت آسمان کشور نتیجه اقتدار پدافند هوایی است
جانشین منطقه پدافند هوایی جنوب شرق، آسمان امن کشور را نتیجه قدرت 
پدافند هوایی توصیف کرد و گفت: براســاس اقتدار پدافند هوایی است که دشمن 
جرأت ندارد نگاه چپی به آســمان کشــور عزیزمان داشته باشد. به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی ارتش، سرتیپ دوم نصرالله هوشــمند ضمن ارزیابی توان و آمادگی 
رزمی ایستگاه رادار بم و یگان های زیرمجموعه آن، در جمع کارکنان این رادار گفت: 
امنیت به سادگی به دست نمی آید و امنیت مثال زدنی کشور عزیزمان نتیجه زحمات 
کارکنان جان بر کف نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران است. جانشین فرمانده 
منطقه پدافند هوایی جنوب شرق در ادامه با بیان اینکه نتیجه اقتدار پدافند هوایی، 
آسمان امن کشور است، افزود: براساس قدرت پدافند هوایی است که دشمن به خود 
اجازه نمی دهد با وجود برتری هایی که البته به زعم خود در حوزه تجهیزاتی دارد، 

نگاه چپی به آسمان میهن عزیزمان داشته باشد.

 رئیس سازمان انرژی اتمی
 به کمیسیون اصل ۹۰ می رود

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس از حضور رئیس سازمان انرژی اتمی در جلسه 
این کمیســیون جهت ارائه گزارش درباره روند اجرا قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها خبر داد. به گزارش خانه ملت، »حســن شــجاعی علــی آبادی« رئیس 
کمیسیون اصل نود مجلس یازدهم با اعلام این خبر، گفت: برخی گزارش ها مبنی بر 
تخطی سازمان انرژی اتمی از اجرای کامل برخی از مواد قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها به کمیسیون واصل شده که در جلسه روز دوشنبه با حضور علی اکبر 

صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی بررسی می شود.

بازدید اعضای کمیسیون امنیت ملی از مراکز هسته ای 
ســخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از 
بازدید اعضای این کمیسیون از مراکز هسته ای به منظور تهیه گزارش نهایی برجام 

خبر داد.
به گزارش خانه ملت، محمود عباس زاده مشکینی با اشاره به گزارش برجامی وزارت 
خارجه به کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی، گفت: کمیته های امنیت و 
هسته ای قرار شده که گزارشی در تکمیل گزارش دولت و سازمان انرژی اتمی تهیه 

کنند و در نهایت این گزارش در کمیسیون جمع بندی و در صحن قرائت می شود.
وی افزود: مجلس ناظر بر حُســن اجرای قانون اســت و تفاوتی ندارد که دولت 
دوازدهم یا سیزدهم سر کار باشد بنابراین گزارش اجرای قانون بدون در نظر گرفتن 

اینکه چه دولتی قانون را اجرای می کند، تکمیل خواهد شد.
عباس زاده مشکینی یادآور شد: بنا بر گزارش سازمان انرژی اتمی، ظرفیت های 
خوبی با اجرای قانون اقدام راهبردی در بازســازی و افزایش غنی سازی به فعلیت 
رسیده است. بهروز کمالوندی  سخنگوی ســازمان انرژی اتمی زمان ارایه گزارش 
به کمیســیون عنوان کردنــد که قانون اقدام راهبردی فرصت ارزشــمندی ایجاد 
کرده است. سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: زمان ارســال گزارش دولت به مجلس با توجه به تعطیلی های 
اخیر قابل قبول است، البته گزارشی که کمالوندی به کمیسیون ارایه داد، گزارش 
فنی است اما در سایر بخش های گزارش دولت که با مولفه های سیاسی تلفیق پیدا 

می کند، تناقض هایی وجود دارد که قابل بررسی است.
وی تصریح کرد: اعضای کمیسیون یا اعضای کمیته ها طبیعتا برای تهیه گزارش 
نهایی برجام و اجرای قانون اقدام راهبردی از مراکز و ســایت های هسته ای بازدید 

خواهد کرد.

اخبار کوتاه


